
آمار هاي منتشرشده گمرك طي ۱۱ ماه سال جاري 
نشان مي دهد ۱۳ ميليون گوشي با ارزش ۲.۵ ميليارد 
دلار  وارد كشور شده است كه به صورت ميانگين قيمت 
هر گوشي تلفن همراه حدود ۲۰۰ دلار برآورد مي شود. 
موبايل هاي اين محدوده جزو گوشي هاي ارزان قيمت 
به شمار مي آيند. آمار واردات لپ تاپ در همين دوره نيز 

عددي حدود ۲۳۰ ميليون دلار بوده است.
به گزارش پيوس��ت، طبق آمار هاي منتشرشده در 
۱۱ ماه سال جاري، آمار واردات گوشي تلفن همراه 
معادل ۲ ميلي��ارد و ۵۶۰ ميلي��ون دلار بوده كه بر 
اساس اعلام گمرك اين عدد براي واردات ۱۳ ميليون 
گوشي تلفن همراه صرف شده است. با توجه به همين 
آمار ها، ميانگين قيمت هر گوشي تلفن همراه حدود 
۲۰۰ دلار اس��ت كه مي توان گفت طيف غالب اين 
گوش��ي ها به محصولات پايين رده اختصاص دارد. 
گوش��ي هاي ميان رده قيمتي از حدود ۳۰۰ دلار تا 
۶۰۰ دلار را ش��امل مي شوند و گوشي هاي بالارده و 
پرچمدار نيز بالاي ۶۰۰ دلار قيمت دارند. بر همين 
اساس مي توان گفت تمايل خريد در ايران بيشتر به 
سمت گوشي هايي با قيمت كمتر از ۱۰ ميليون تومان 
بوده است. آماري كه براي اجزا و قطعات تلفن همراه 
منتشر ش��ده حدود ۳۱ ميليون دلار است. اين آمار 
نش��ان دهنده واردات قطعات براي توليد به صورت 
CKD و SKD است كه بيشترين حجم آن با ارزش 
۲۵ ميليون دلار به گوشي تلفن همراهِ داراي صفحه 
كليد غيرلمسي اختصاص دارد. البته مشخص نيست 
واردات اين قطعات ص��رف توليد محصولات ايراني 
خواهد ش��د يا بر اس��اس آنچه در مورد گوشي هاي 
نوكيا منتشر شد به توليد جعلي با برند هاي جهاني 

اختصاص خواهد يافت.

    مبناي نامشخص ارزش دلار
در آمار هايي كه براي واردات گوشي تا اسفندماه امسال 
منتشر شده به نظر مي رسد ارزش ريالي دلار معادل 
۲۸۵۰۰ تومان در نظر گرفته شده است كه مبناي اين 
محاسبه روشن نيست. اين عدد در حالي است كه اعلام 
شده است واردات گوشي تلفن همراه با عرض نيمايي 
با قيمت ۴۲ هزار تومان براي هر دلار انجام مي ش��ود. 
دلار نيمايي نيز با توجه به قوانيني مانند سقف و سابقه، 
هزينه كارمزد انتقال ميان صرافي هاي مختلف و خريد 
دلار در از ب��ازار آزاد براي واردات، نس��بت به آنچه در 
محاسبات گمرك آمده است ارزش )يا هزينه( ريالي 

بسيار بالاتري دارند.

    آمار ضعيف لپ تاپ ها و سرور ها
آنچه در آمار واردات ۱۱ ماه جلب توجه مي كند كاهش 
حجم واردات لپ تاپ است كه با كد تعرفه ۸۴۷۱۳۰۲۰ 
به لحاظ عددي تنها ۲۳۲ ميليون دلار است. اگر قيمت 
متوس��ط هر دس��تگاه لپ تاپ را حدود ۵۰۰ دلار در 
نظر بگيريم، آمار واردات لپ تاپ در سال جاري كمتر 
از ۵۰۰ هزار دس��تگاه بوده اس��ت. بايد در نظر داشت 
كه با توجه ب��ه افزايش نجومي قيمت ها در بازار رايانه 
و كاهش قدرت خريد كاربران، حجم چش��مگيري از 
تقاضاي مصرف كنندگان به سمت دستگاه هاي استوك 

و دس��ت دوم متمايل شده است. آمار واردات سرور ها 
اوضاع بهتري در مقايس��ه با ساير تجهيزات رايانه اي 
دارد با اين حال اين عدد هم همچنان رشد محسوسي 

را نشان نمي دهد.
به اين معني كه اگر فرض را بر محدوده قيمت ۵ هزار 
دلار براي هر س��رور قرار دهيم كه ش��امل گروهي از 
ارزان ترين سرور هاست، تنها ۳۲ هزار دستگاه سرور 
وارد كشور شده اس��ت. اگر توسعه هوش مصنوعي و 
تقاضاي بالاي پردازشي كاربرد هاي مرتبط با يادگيري 
ماشين و هوش مصنوعي را در نظر بگيريم، خواهيم ديد 

آمار واردات سرور حتي مي تواند نگران كننده باشد.

    ساير قطعات رايانه
آمار واردات پردازنده در كشور تا حدودي اميدواركننده 
است. اين گروه ۱۳۵ ميليون دلار از ارزش كل واردات را 
به خود اختصاص داده اند، البته مشخص نيست حجم 
غالب نوع پردازنده هايي كه وارد كش��ور شده به كدام 
گروه تعلق دارد. به طور معمول پردازنده هاي زير ۳۰۰ 
دلار در گروه ارزان قيمت، ۳۰۰ تا ۵۰۰ دلار ميان رده، 
۵۰۰ تا هزار دلار پردازنده هاي بالارده و بالاي هزار دلار 
به پردازنده هاي پيشرفته و پرچمدار اختصاص دارد. در 
آمار واردات ۱۱ ماه سال جاري مي توان به موارد ديگري 
در حوزه فن��اوري اطلاعات نيز اش��اره كرد. طي اين 
مدت حدود ۳ ميليون دلار به واردات ماوس و كيبورد 
اختصاص پيدا كرده است. ارزش واردات مادربورد ها 
نيز حدود ۹۰ ميليون دلار است. براي مادربورد ها نيز 
مي توان دسته بندي زير ۱۰۰ دلار، ۱۰۰ تا ۳۰۰ دلار 

و ارزش هاي بالاتر را در نظر گرفت.
    سقف و سابقه چگونه اعمال مي شود؟

بر اس��اس قانوني كه در دفتر تخصصي وزارت صمت 
و بانك مركزي تهيه ش��د، ب��راي واردات موبايل ارز 
به صورت دو ماه يك بار و به ميزان يك شش��م سقف 
واردات هر فرد تخصي��ص پيدا مي كند. طبق همين 
قانون در صورتي كه واردات به درس��تي انجام ش��ده 
باشد امكان ثبت س��فارش مجدد وجود دارد. به طور 
كلي، ارز مورد نياز ب��راي واردات تمامي كالاها اعم از 
موبايل و س��خت افزار بر اس��اس قانون سقف و سابقه 
تخصيص مي يابد. طبق اين قانون همه بازرگانان دو 
پارامتر براي دريافت ارز به منظور واردات دارند: سقف 
و سابقه. آبان امسال وزارت صمت اعلام كرده بود مدل 
رتبه بندي واردكنندگان موبايل را تغيير مي دهد و ديگر 
سقف و سابقه واردات موبايل ملاك عمل رتبه بندي 
واردكنندگان موبايل قرار نخواهد گرفت بلكه مقرر شده 
ميزان عرضه موبايل در سامانه به صورت شفاف ملاك 
عمل هر كدام از واردكنندگان قرار گيرد. تا سال ۱۳۹۹ 
كه واردات موبايل بعد از طرح رجيستري قانوني شد، 
موضوع سقف و سابقه در حوزه موبايل مطرح نبود. تا 
قبل از طرح رجيستري تقريباً ۹۰ درصد موبايل هاي 
وارداتي قاچاق بودند. بعد از آن تعداد انگشت شماري 
ش��ركت مجوز واردات گرفتند و اين تعهد را به دولت 
دادند ك��ه اگر رويه قانوني ب��راي واردات موبايل اجرا 
شود، واردكنندگان نيز به صورت قانوني موبايل مورد 
نياز كش��ور را تامين مي كنند. به گفت��ه فعالان اين 
حوزه، تا س��ال گذشته قانون سقف و سابقه را مي شد 
به نحوي توجيه كرد اما قانون جديد س��قف و سابقه 
كه از ابتداي س��ال ۱۴۰۲ مصوب شد، واردات را براي 
شركت هاي كوچك تر خيلي پيچيده و سخت كرد. تا 
سال گذشته، واردكنندگان موبايل به ميزان سهميه 

واردات اعلام شده اقدام به ثبت سفارش مي كردند. اين 
سهميه نيز بر اساس ميانگين واردات دو سال گذشته 
تعيين مي شد. براي مثال اگر براي يك شركت ۱۰۰ 
ميليون دلار امكان واردات در نظر گرفته شده بود، آن 
شركت مي توانست در اولين روز سال تمام اين ۱۰۰ 
ميليون را ثبت سفارش كند. واردكنندگان پس از ثبت 
درخواس��ت، وارد صف تخصيص ارز مي شوند كه اين 
موضوع باعث ايجاد يك صف طولاني از درخواست هاي 
تخصيص ارز ش��ده است. اين درخواس��ت ها پس از 
اعلام از سوي وزارت صمت به بانك مركزي در نوبت 
تخصيص ارز قرار مي گيرند و بدون آنكه اولويت بندي 
خاصي انجام شود در ۳۸ تا ۴۰ روز ارز به آنها تخصيص 
پيدا مي كند. در اين شرايط اگر بازرگان ارز دريافت شده 
در يك ششم اول )براي دو ماه نخس��ت سال( را وارد 
نكند، مجوز واردات قسمت دوم )براي دو ماه بعدي( 
را نمي تواند دريافت كند. اوايل سال ۱۴۰۲ كه قانون 
يك ششم س��قف واردات به  وجود آمد، قرار بر اين بود 
كه با اين قانون جديد، زمان ثبت سفارش، تخصيص و 
تامين ارز زمان پايدار و مشخصي باشد؛ اما اتفاقي كه در 
سه ماه اول افتاد اين بود كه بعضي از شركت ها توانستند 
ارز را تامين كنند و بعضي از شركت ها نتوانستند؛ همين 
اتفاق باعث شد تعدادي از شركت ها بتوانند تعهدات 
فصل اول را انجام دهند و تعداد بسيار زيادي نتوانستند 
زيرا انجام تعهدات مشروط به تامين ارز بود و بازرگانان 
نتوانستند تامين ارز كنند؛ از همين رو بود كه در فصل 
دوم خيلي از ش��ركت ها ميزان س��قف و سابقه شان 
كاهش پيدا كرد و فاصله معناداري بين شركت اول و 

شركت هاي بعدي به  وجود آمد.

دنياي فناوريدريچه دانش و فن6   Mon. Mar 18. 2024    2733   دوشنبه 28 اسفند 1402     7 رمضان 1445    سال دهم      شماره

دسترسي به سكوهاي فيلترشده 
چطور ممكن مي شود؟

رييس مركز ملي فضاي مجازي گفت: با توجه به تجربه 
يك سال گذشته كه پيش��رفتي در حوزه دسترسي به 
سكوهاي فيلتر شده نداشتيم، دو راهكار جايگزين پيدا 
ش��د كه با كمك ابزارهاي فني و دوستان دانش بنيان 
توانسته اند ساز و كاري بگذارند كه قوانين و مقررات ما 
پياده و در دسترس قرار بگيرد و اكنون در مرحله آزمايش 
قرار دارد. به گزارش ايسنا، سيد محمد امين آقاميري- 
رييس مركز ملي فضاي مجازي در حاشيه يك جلسه 
درباره برنامه اين مركز براي رفع فيلتر پيام رس��ان ها و 
شبكه هاي اجتماعي خارجي اظهار كرد: اتفاق مهمي 
ك��ه افتاد ما در س��از و كار قبلي خود اع��لام كرديم كه 
سكوي خارجي بايد تعهد دهد اما با توجه به تجربه يك 
سال گذش��ته در اين زمينه كه پيشرفتي در اين حوزه 
نداشتيم، دو راه كار جايگزين پيدا شد. وي افزود: سكوها يا 
دسترس هستند يا مارا تحريم كرده اند يا مسدود هستند. 
سكوهاي تحريمي را قرار شد مجوز ابزارهاي تحريم شكن 
صادر شود تا در اختيار مردم قرار بگيرد. درباره سكوهاي 
مسدود شده اگر كسي به نمايندگي از آنها يا به وسيله 
واسطه مذاركاتي انجام دهند كه قوانين و مقررات ما را 
رعايت كنند در نتيجه مشخص مي شود. درحال حاضر 
كارهايي شروع شده و به صورت شخصي يكي دو نمونه 
آزمايش كردم كه خوب بوده اس��ت. آقاميري در ادامه 
گفت: در واقع از طريق سكوهاي داخلي و ابزار هاي فني 
توانسته اند سكوهاي خارجي را درچارچوب مقررات در 
دس��ترس قرار دهد. چيزي كه براي ما اصل است پياده 
شدن قوانين و مقررات است كه با كمك ابزارهاي فني و 
دوستان دانش بنيان توانسته اند ساز و كاري بگذارند كه 
قوانين و مقررات ما پياده و در دس��ترس قرار بگيرد و به 
صورت كلي درحالت آزمايش است؛ اما طبق بررسي ها 

سرعت و كيفيت طرح خوب بوده است.

پيشرفت شبكه ملي اطلاعات
به ۵۹،۱۸ درصد رسيد

دبير شوراي عالي و رييس مركز ملي فضاي مجازي با 
اشاره به آخرين وضعيت پيشرفت شبكه ملي اطلاعات، 
گفت: مركز ملي فضاي مجازي ناظر و راهبر شبكه ملي 
اطلاعات است و بر اين مبنا تلاش هاي بسيار زيادي در 
جهت تكميل اين پروژه مهم انجام داده است. به گزارش 
ايسنا، س��يدمحمد امين آقاميري- رييس مركز ملي 
فضاي مجازي- با بيان اينكه تحقق شبكه ملي اطلاعات 
باعث ايجاد دسترسي هاي با كيفيت بيشتر و ارايه خدمات 
مطلوب تري براي مردم مي شود، اظهار كرد: دستگاه هاي 
مختلفي براي تحقق اين شبكه از ساليان گذشته مشغول 
كار هستند و مركز ملي فضاي مجازي نيز براي ارزيابي 
اين شبكه، شاخص ها و اهدافي را مطابق سند طرح كلان 
و معماري شبكه ملي مصوب شوراي عالي فضاي مجازي 
و با مشاركت دستگاه هاي متولي تعيين كرده و براساس 
همين شاخص ها و اهداف، ميزان پيشرفت شبكه ملي 
سنجيده مي شود. وي با اشاره به اينكه براي شبكه ملي 
اطلاع��ات ۳۰ هدف عملياتي تعريف و براي تحقق هر 
هدف تعدادي ش��اخص تعيين ش��ده كه جمعاً ۱۲۲ 
شاخص مورد ارزيابي قرار گرفته است، گفت: با بررسي 
ميزان پيشرفت اهداف و شاخص هاي آن، پيشرفت كلي 
شبكه ملي اطلاعات نيز برآورد مي شود. اين اهداف عمدتا 
در حوزه افزايش سرعت اينترنت، مزيت بخشي كيفي 
در دسترسي به خدمات و محتواي داخلي، دسترسي 
پر سرعت براي كسب وكارها و مراكز آموزشي و تسهيل 
دسترسي به فناوري هاي نوين است. آقاميري با تاكيد 
بر اين نكته كه مركز ملي فضاي مجازي با س��نجش و 
تحليل شاخص ها و پس از چند ماه كار كارشناسي مداوم 
و مستمر و ساعت ها جلسه با مجريان اين پروژه مهم، 
پيشرفت شبكه ملي اطلاعات را ارزيابي كرده، اعلام كرد: 
فرآيند ارزيابي شبكه ملي اطلاعات از اواخر شهريورماه 
آغاز ش��ده و بايد به اطلاع مردم عزيز ايران برسانيم كه 
ميزان پيشرفت اهداف عملياتي شبكه ملي اطلاعات تا 
پايان بهمن سال ۱۴۰۲ و براساس شاخص هاي جديد 
تعيين شده توسط مركز ملي فضاي مجازي، ۵۹.۱۸ 
است. دبير شوراي عالي فضاي مجازي خاطرنشان كرد: 
البته شاخص هاي سنجش ميزان پيشرفت شبكه ملي 
اطلاعات دچار نقايص جدي بود كه مركز ملي فضاي 
مجازي با مشاركت دستگاه هاي متولي و كارشناسان 
خبره، اين شاخص ها را به روز كرده است اما مبتني بر 
همان شاخص هاي سابق، پيشرفت شبكه ملي اطلاعات 
۶۶.۳۷ است. وي با بيان اينكه در جريان بررسي شبكه 
ملي اطلاعات، برخي دستگاه ها همكاري بسيار خوبي 
داشتند و در فاز اجرايي نيز تعدادي از دستگاه ها فعال 
بوده و تعداد ديگري نيز متاسفانه در تحقق اين پروژه ملي 
كوتاهي داشتند كه در مرحله اول تذكرات لازم را دريافت 
كرده اند، گفت: اين كوتاهي ها باعث ش��ده در ۷ هدف، 
درصد پيشرفت شبكه ملي اطلاعات زير ۴۰ درصد باشد 
و اين به هيچ وجه پذيرفتني و قابل قبول نيست و متوليان 
بايد پاسخگو باش��ند. آقاميري در توضيح اين مساله 
تشريح كرد: مثلا يكي اهداف تاسيس سه قطب مراكز 
داده در كشور اس��ت كه با تاسيس اين قطب ها، مردم 
خدمات بهتري در س��رعت و كيفيت شبكه به منظور 
دسترسي به فضاي مجازي، دريافت مي كنند. يا اينكه 
در يكي ديگر از اهداف شبكه ملي اطلاعات، دسترسي 
پرسرعت براي مراكز خدماتي، دستگاه ها، مراكز صنعتي 
و آموزشي لحاظ شده كه اين هدف هم متاسفانه زير ۴۰ 

درصد پيشرفت داشته است.

گوگل در انتشار ارزش
پول مالزي گاف داد

بانك مركزي مالزي با بي��ان اينكه گوگل، نرخ مبادله 
رينگيت را به اشتباه منتشر كرده و ارزش پول اين كشور 
را در برابر دلار كمتر نش��ان داده است، اعلام كرد از اين 
غول فناوري توضيح مي خواهد. به گزارش ايسنا، ارزش 
رينگيت كه در ماه ميلادي گذشته، به پايين ترين حد 
در ۲۶ سال گذشته سقوط كرد، در سال ميلادي جاري 
تاكنون، حدود ۲.۴۴ درصد كاهش يافته اس��ت. بانك 
مركزي مالزي اعلام كرد ارزش رينگيت، كمتر شده و 
منعكس كننده عوامل بنيادين اقتصادي مثبت مالزي 
نيس��ت. اين بانك روز ش��نبه، در بيانيه اي اعلام كرد 
گوگل، در روز جمعه براي دومين بار، اطلاعات نادرستي 
را منتشر كرد و پيش از اين در ششم فوريه هم اين كار را 
انجام داده بود. در بيانيه بانك مركزي مالزي آمده است: 
از آنجايي كه اين دومين مورد انتشار اطلاعات نادرست 
اس��ت، بانك مركزي با گوگل تماس خواهد گرفت تا 
توضيح دهد چطور اين اتفاق افتاده و با توجه به اينكه 
تكرار ش��دن آن در چند ماه گذش��ته، بر مالزي و ساير 
كشورها تاثير گذاشته، چه اقدامات اصلاحي اتخاذ كرده 
است. اين غول جست وجوي امريكايي در وب سايت خود، 
از تاييد داده هاي ارايه ش��ده توسط صرافي هاي مالي و 
ساير ارايه دهندگان محتوا، سلب مسووليت كرده است و 
از هرگونه تعهدي در اين زمينه خودداري مي كند. طبق 
اعلام بانك مركزي مالزي، گوگل نرخ برابري رينگيت 
در برابر دلار امريكا را در روز جمعه، ۴.۹۸ رينگيت اعلام 
كرد، در حالي كه نرخ برابري واحد پول مالزي بر اساس 
داده هاي رسمي، ۴.۷۰۷۵ رينگيت بود. بانك مركزي 
مالزي، نرخ مبادله رينگيت در برابر دلار در بازار بين بانكي 
را در ساعت ۹ صبح، ۴.۷۰۱۵ و در ساعت ۵ بعدازظهر، 
۴.۷۰۴۵ اعلام كرد. طبق آمار شركت مالي LSEG كه 
توسط بسياري از فعالان بازار بين المللي استفاده مي شود، 
نرخ مبادل��ه ارزي مالزي در روز جمع��ه، در ۴.۷۰۲۰ 
رينگيت بسته شد. بر اساس گزارش رويترز، عبدالرشيد 
غفور، رييس بانك مركزي مالزي هفته گذشته اعلام 
كرد دولت و بانك مركزي، اقدام هماهنگي را براي تزريق 
بيش��تر نقدينگي به بازار ارز انجام داده اند تا اطمينان 

حاصل شود كه رينگيت ثابت مي ماند.

پاي متا به فروش مواد مخدر 
باز شد!

دادستان هاي ايالت ويرجينيا مشغول تحقيق درباره 
نقش شركت متاپلتفرمز در تسهيل فروش موادمخدر 
هستند. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، آنها 
سال۲۰۲۳ ميلادي به عنوان بخشي از تحقيق جنايي 
احضاريه هايي ارس��ال كردند و س��والاتي پرسيدند و 
همين طور خواستار سوابق مربوط به مواد مخدر يا فروش 
غيرقانوني آن در پلتفرم هاي متا شدند. به نوشته نشريه 
وال استريت ژورنال به نقل از منابع آگاه، سازمان غذا و 
دارو امريكا نيز به اين تحقيقات كمك مي كند. البته اين 
سازمان به نقل از سخنگوي متا نوشت: فروش غيرقانوني 
مواد مخدر برخلاف سياست هاي ما است و ما همچنان 
مشغول فعاليت هستيم تا اين محتوا را از سرويس هايمان 
حذف كنيم. متا به طور فعال با نيروهاي مجري قانون 
همكاري مي كند تا با فروش و توزيع مواد مخدر مقابله 
كند. متا، سازمان غذا و دارو امريكاو دفتر دادستان كل 
ايالت ويرجينيا به درخواست ها براي اظهارنظر پاسخي 
نداده اند. نيك كلگ رييس امور جهاني متا در پلتفرم 
ايكس اعلام كرد متا با وزارت امور خارجه ايالات متحده، 
دفتر مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد و اسنپ چت 
همكاري مي كند تا ف��روش داروهاي مخدر در فضاي 
آنلاين را از بين ببرد و درباره ريسك هاي مرتبط با آن به 

كاربران آموزش دهد.

لينكدين به دنبال ورود به عرصه 
گيمينگ

لينكدين، پلتفرم تحت مالكيت مايكروسافت، به عنوان 
پلتفرمي براي شبكه سازي حرفه و كسب دانش در حوزه 
كاري و جذب نيرو شناخته مي شود و تا به امروز بيش از 
يك ميليارد نفر را با همين اهداف جذب خود كرده است. 
اما تك كرانچ مي گويد مايكروسافت براي افزايش مقدار 
زماني كه كاربران روي اين پلتفرم سپري مي كنند، بازار 
گيمينگ را هدف بعدي خود گذاشته است. اين خبر از 
سوي پژوهشگران اپليكيشن از جمله نيما اوجي، محقق 
ايراني، براي اولين بار در شبكه  اجتماعي اكس مطرح شد. 
به گزارش پيوست، پژوهشگران اپليكيشن از جمله نيما 
اوجي، پژوهشگر ايران، كدي را يافته اند كه نشان مي دهد 
لينكدين در حوزه گيمينگ برنامه هايي دارد. به گفته 
نيما اوجي، يكي از ايده هاي اين پلتفرم عبارت است از 
ساماندهي امتياز هاي بازي براساس محل كار و رده بندي 
شركت ها براساس اين امتياز ها. سخنگوي لينكدين در 
عين تاييد فعاليت در حوزه گيمينگ اعلام كرده است 
كه هنوز هيچ زمان مشخصي براي عرضه وجود ندارد. 
سخنگوي لينكدين در پيامي به تك كرانچ گفت: »ما در 
حال بررسي بازي هاي پازلي در تجربه لينكدين هستيم 
تا كمي س��رگرمي، روابط عميق و جرقه فرصتي براي 
مكالمه را فراهم كنيم. منتظر اخبار بيشتر باشيد.« اين 
سخنگو در ادامه گفت، تصاويري كه محققان در شبكه 
اجتماعي اكس منتشر كرده اند، نسخه فعلي ما نيست. 
مايكروس��افت، مالك لينكدين، در حال حاضر يكي از 
بزرگ ترين فعالان صنعت گيمينگ به حساب مي آيد. 
كسب وكار گيمينگ اين ش��ركت كه نام هاي بزرگي 
مثل اكس باكس، اكتيويوژن بليزار و ZeniMax، را 
در بر مي گيرد در سه ماهه گذش��ته ۷.۱ ميليارد دلار 
درآمد داش��ت و بازده آن ب��راي اولين بار از ويندوز جلو 
زد. س��خنگوي لينكدين اما از اظهارنظر درمورد نقش 
مايكروسافت در پروژه گيمينگ اين پلتفرم خودداري 
كرد. بازي ها هم از لحاظ درآمد و هم ميزان تعامل يكي 
از محبوب ترين اپليكيش��ن هاي گوشي و كامپيوتر ها 
به حس��اب مي آيند و بازي هاي معمولي پازلي يكي از 
رايج ترين دسته هاي گيمينگ در حوزه موبايل هستند. 

۱۳ ميليون گوشي با ارزش ۲،۵ ميليارد دلار وارد كشور شد

تمايلمردمبهخريدگوشيهايارزانقيمت

برنامه دولت در وضع مقررات براي فعاليت كسب وكارهاي ديجيتال
رييس جمهور با بي��ان اينكه »نظام اجرايي كش��ور به 
فعالي��ن بخش اقتصاد ديجيتال اعتماد دارد و مس��ائل 
و چالش ه��اي احتمالي پي��ش روي فعالين اين بخش 
را پيگي��ري خواهد ك��رد« از فعالان كس��ب و كارهاي 
ديجيتال خواست با شناخت مسائل و مشكلات و ارايه 
راهكارهاي حل آنه��ا در ارايه خدمات به مردم و ارتقاي 
كيفيت زندگي آنها نقش آفريني كنند. به گزارش ايسنا، 
سيد ابراهيم رييسي درچهارمين نشست رمضاني خود 
با اصناف و اقشار مختلف، بعد از ظهر شنبه در نشستي، 
به گفت وش��نود با جمع��ي از فعالان كس��ب وكارهاي 
فضاي مجازي پرداخت و در اين نشست پس از استماع 
نظرات و ديدگاه هاي ۱۵ تن از صاحبان و فعالان كسب 
و كارهاي ديجيتال، زيس��ت بوم فناوري و نوآوري را در 
جهان امروز پيشران توس��عه و از الزامات و اولويت هاي 
كش��ور دانس��ت و با بيان اينكه ورود دانش بنيان ها به 
عرصه هوش مصنوعي و محوريت جوانان با اس��تعداد 
و خلاق در تحقق پيش��رفت هاي فناورانه، اميدآفرين و 
درخشان است، بر رفع موانع موجود و بهره گيري از همه 
ظرفيت ها و استعداد بومي براي تداوم شتاب حركت در 
اين مسير تأكيد كرد. وي با اشاره به هدف گذاري رشد ۸ 
درصدي براي اقتصاد كشور وهمچنين ضرورت ارتقاي 
بهره وري براي تحقق رشد اقتصادي و رونق توليد، سهم 
اقتصاد ديجيتال را بواسطه اشتغالزايي، سرعت بازگشت 
س��رمايه، بهره وري بالا و كاهش هزينه ها در تحقق اين 
اهداف بسيار مهم وموثر دانست و بر افزايش حمايت هاي 
مالي و حقوقي و همچنين فراهم كردن فضاي مناسب 
براي حضور و مش��اركت بيشتر بخش خصوصي دراين 
عرصه تأكيد ك��رد. وي رويكرد دولت مردمي به اقتصاد 

ديجيتال را نگاهي فرصت محور و تحول س��از دانست و 
با اشاره به سرمايه گذاري هاي كلان كشورهاي مختلف 
براي رونق بخشيدن به كسب و كارهاي ديجيتال، افزود: 
دولت مردمي بر حفظ و جذب اس��تعدادهاي كش��ور 
در حوزه اقتص��اد ديجيتال و برداش��تن گام هاي بلند 
در زمين��ه هوش مصنوعي تأكي��د دارد. رييس جمهور 
»تنظيم گري ه��ا و وضع مقررات ب��راي فعالان عرصه 
كسب و كارهاي ديجيتال« را حلقه مفقوده براي حفظ 
پيشتازي در اين عرصه دانست و با گلايه از كم كاري هاي 
گذشته در حوزه رگولاتوري اقتصاد ديجيتال، بر تداوم 
اقدامات در حال انجام براي تس��ريع در به روز ش��دن و 
جبران اين عقب ماندگي تأكيد كرد. وي با تأكيد بر »پرهيز 
بخش دولتي از هرگونه رقابت با بخش خصوصي در هر 
عرصه اي« تصريح كرد: نق��ش دولت حمايت، هدايت، 
نظارت و همچنين ايجاد زمينه براي رقابت سالم در ارايه 
خدمات باكيفيت در اقتصاد كشور است. وي همچنين 
با تأكيد بر »لزوم روان سازي كسب و كارهاي اينترنتي، 
تس��هيل صدور مجوز براي اين كس��ب و كارها و حذف 
اجباري بودن اخذ مجوزهاي غير ضرور را از جمله اقدامات 
لازم براي روان سازي كسب و كارهاي ديجيتال« دانست 
و افزود: ايجاد محيطي سالم، رقابتي و آرام با دسترسي 
آسان به بازارهاي داخلي و خارجي از جمله ملزومات رونق 

اقتصاد ديجيتال براي فعالين اين بخش است.
رييس��ي با بيان اينكه »نظام اجرايي كشور به فعالين 
بخش اقتص��اد ديجيت��ال اعتم��اد دارد و مس��ائل و 
چالش ه��اي احتمالي پيش روي فعالي��ن اين بخش 
را پيگي��ري خواهد كرد«، از فعالان كس��ب و كارهاي 
ديجيتال خواست با شناخت مسائل و مشكلات و ارايه 
راهكارهاي حل آنها در ارايه خدمات به مردم و ارتقاي 
كيفيت زندگي آنها نقش آفريني كنند. »اس��تفاده از 
ظرفيت بخش خصوصي به عنوان بازوان پرتوان دولت 
در تأمين امنيت شبكه در ارتباط با بخش هاي رسمي«، 
»تأكي��د بر ضرورت حفظ حق��وق بخش خصوصي از 
جانب بخش هاي دولتي«، »توج��ه ويژه به حمايت از 
سكوهاي آموزشي« و »ضرورت كار و تلاش مضاعف در 
حوزه كودك در بستر فضاي مجازي با محوريت مسائل 
فرهنگي در كنار مسائل اقتصادي« از ديگر نكاتي بود 
كه رييس جمهور در اين جلسه ناظر به سخنان برخي 

از فعالين كس��ب و كارهاي فضاي مجازي مطرح كرد. 
رييسي با تأكيد بر لزوم ارتباط مستمر فعالين اقتصاد 
ديجيتال با بدنه دس��تگاه هاي اجراي��ي، تصريح كرد: 
دولت متعهد به حمايت از فعالين اقتصاد ديجيتال است 
چرا كه براي آنها نقشي موثر در اقتصاد قايل است و در 
اين مسير آماده دريافت نقطه نظرات و انتقادات است. 
پيش از سخنان رييس جمهور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در سخناني با اشاره به اينكه دولت مردمي براي 
اولين بار يك فصل از قانون برنامه ۵ س��اله را به موضوع 
اقتصاد ديجيتال اختصاص داده و به شكل ريشه اي به 
دنبال تس��هيل فعاليت هاي ديجيتال و رفع موانع آن 
بوده است، از اختصاص حدود ۱۰ درصد احكام برنامه 
۵ ساله هفتم توسعه به مباحث اقتصاد ديجيتال خبر 
داد. زارع پور با بيان اينك��ه »برنامه دولت براي فراگير 
شدن ش��بكه فيبر نوري در سراسر كشور، زيرساخت 
توسعه ارتباطات و تس��هيل فعاليت كسب و كارهاي 
فعال در فضاي مجازي را براي نيم قرن آينده به شكل 
قابل ملاحظه اي ارتقا بخشيده و تقويت مي كند«، اظهار 
داشت: دولت همچنين در موضوع تأمين نيروي انساني 
توانمند برنامه تربيت س��الانه ۱۰۰ هزار متخصص در 
حوزه اقتصاد ديجيتال را با كمك بخش خصوصي اجرا 
كرده است. هوشمندسازي تمام خدمات دولت، تقويت 
تدابير حفاظت از داده ها، تدوين برنامه هاي لازم براي 
بهره مندي از فناوري هاي جديد از جمله هوش مصنوعي 
و اينترنت اشياء و تلاش براي ارتقاي بهره وري با كمك 
متخصصان و فعالان عرصه ديجيتال، از ديگر برنامه هاي 
دولت بود كه وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات به آنها 
اش��اره كرد. دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي نيز در 
س��خناني با اش��اره به اينكه »حاضران در اين نشست 
بيش از آنكه به دنبال كسب منفعت از كسب و كار خود 
باش��ند، به دنبال خلق ارزش و تس��هيل زندگي مردم 
هستند«، گفت كه تعداد قابل توجهي از نرم افزارهايي 
كه مردم به طور روزمره از آنها استفاده مي كنند، حاصل 
تلاش و خلاقيت افراد حاضر در دور همين ميز است. در 
ادامه جلسه علي حكيم جوادي مديرعامل شركت نصر 
تهران، مجيد حسيني نژاد مديرعامل و بنيانگذار شركت 
علي بابا، محمدمهدي شريعتمدار مديرعامل شركت 
جي بيت، كاظم كيال مديرعامل اپليكيشن بله، خانم 

آريا مديرعامل شركت هاي كهكشان، عليرضا عابدي نژاد 
مديرعامل شركت دوران، محمدباقر تبريزي مديرعامل 
ش��ركت كوئرا، مصطفي ري پور مديرعامل ش��ركت 
ديجيتون، مصطفي اميري مديرعامل شركت زرين پال، 
سيد مسعود طباطبايي مديرعامل شركت ديجي كالا، 
عباس عسگري ساري مديرعامل شركت مهيمن، خانم 
بامرام بنيانگذار نرم افزار كسب و كار در حوزه سلامت، 
محمد صدوقي مديرعامل شركت ترابرنت، سيد مهدي 
سادات رسول بنيانگذار صندوق توسعه صادرات شريف 
و برديا سيد احمدنيا رييس هيات مديره شركت والكس 
در سخناني به تشريح نظرات و مطالبات خود پرداختند.

قدرداني از برنامه ها و اقدامات دولت مردمي براي توجه 
به بخش فناوري هاي اطلاعاتي نوين و درخواست براي 
توجه بيش��تر به اين عرصه، لزوم تغيير نگرش مديران 
دولتي به استفاده از خدمات و فناوري هاي اطلاعاتي و 
ديجيتال، تسهيل فعاليت بخش خصوصي در اين بخش 
براي جلوگيري از خروج شركت هاي فناور و ايجاد موج 
مهاجرت معكوس، ساماندهي موضوع ماليات ستاني و 
توزيع و تخصيص عادلانه ارز به فعالان اين بخش، ارتقاي 
امنيت كاري و تضمين سرمايه فعالان اقتصاد ديجيتال و 
كسب و كارهاي فضاي مجازي، تسهيل دسترسي فعالان 
كس��ب و كارهاي فضاي مجازي به بازارهاي منطقه اي 
و بين المللي، جلوگيري از رقابت ش��ركت هاي دولتي 
و حتي نهادهاي تنظيم گ��ر با فعالان بخش خصوصي، 
فراهم آوردن زيرساخت هاي لازم براي تبلور نوآوري و 
خلاقيت در اين حوزه، توجه ويژه به بحث امنيت شبكه، 
تسهيل گري در صدور مجوز فعاليت بخش خصوصي، 
حمايت هاي مالي و حقوقي از فعالين كسب و كارهاي 
فضاي مجازي، توجه جدي تر و سرمايه گذاري دولت در 
بخش بازي و س��رگرمي در فضاي مجازي، تلاش براي 
بهبود كيفيت اينترنت، اعتماد به فعالان كسب و كارهاي 
فضاي مجازي و ارتقاي اميد در اين عرصه، حمايت هاي 
قانوني و حقوقي از آن دس��ته از فعالان كسب و كارهاي 
فضاي مجازي كه فعاليت آنها با منافع فعالان س��نتي 
تعارض دارد، توجه بيش��تر به فعالان كسب و كارهاي 
فضاي مجازي در بخش ارزهاي ديجيتال از جمله نظرات 
و ديدگاه هاي مطرح شده از سوي فعالان اين بخش در 

ديدار با رييس جمهور بود.
شرکت سبدگردان پیشرفت و توسعه صبا 

مدیرصندوق سرمایه گذاری اختصاصی بازارگردانی روماک

آگهی دعوت به مجمع صندوق سرمايه گذاری اختصاصی بازارگردانی روماک
شماره ثبت ۵۶۱۹۴ و شناسه ملي ۱۴۰۱۲۵۶۵۹۰۰

باسلام و احترام؛
 احتراما بدین وسیله دعوت می گردد در جلسه مجمع صندوق سرمایه گذاری اختصاصی بازارگردانی 
روماک که در روز ش�نبه مورخ 1403/01/18 راس س�اعت 08:00 در محل مدیر صندوق واقع در تهران، 
س�عادت آباد، خیابان سرو غربی، نرسیده به میدان کاج، پلاک 14، طبقه 5 تشکیل خواهد شد، حضور 
بهم رسانید. شایان ذکر است حضور نماینده محترم آن نهاد صرفا همراه معرفی نامه معتبر و اصل کارت 

ملی در این جلسه مقدور می باشد.
موضوع جلسه:

   اصلاح موضوع فعالیت در آگهی تأسیس؛
   تغییر آدرس صندوق؛

   سایر موارد در اختیار مجمع؛
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